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Vezeték nélkül 
Munkatársunktól 

Az Intel vezeték nélküli 
egeret, gamepad-ot és hoz-
zájuk tartozó fogadóegysé-
get dob paicra . Az összes 
vezeték nélküli perifériát a 
fogadóegység kezeli , mely 
összesen 8 vezeték nélküli 
eszköz kezelésére alkalmas. 
Korábban már létezett veze-
ték nélküli billentyűzet, illet-
ve egér, de játékvezérlő még 
n e m . A f e l h a s z n á l ó k n a k 

ezáltal nem kell a vezetékek 
hosszával, a szükséges aljza-
tok megkeresésével bajlódni. 
A fogadóállomás használatá-
val a k á r négy j á t é k v e -
zérlővel is játszhatnak a fel-
használók egymással , vagy 
egymás ellen (ha a játék tá-
mogatja ezt). Az Intel veze-
ték né lkü l i e s z k ö z e i h e z 
szükséges minimális szoft-
v e r i g é n y e k e t már a W i n -
dows 98 is kielégíti. 

Magányosan? 
Munkatársunktól 

A UCLA felmérése sze-
rint nem igaz, hogy az inter-
net elmagányosítja az embe-
reket. A megkérdezett inter-
ne tezők 75 százaléka nem 
tapasztalta, hogy online akti-
vitásuk miatt elhanyagolnák 
őt a rokonai és barátai, sőt, a 
legtöbbjük szerint az internet 
révén könnyebben tudnak új 
bará tokra szert tenni , és a 
c s a l á d t a g j a i k k a l ta r tan i a 

kapcso l a to t . A több , mint 
2000 megkérdezett 70 száza-
léka szerint az internetezés 
semmilyen irányban nem be-
folyásolja a gyerekek iskolai 
teljesítményét sem. Az inter-
netezők legnagyobb félelme 
a személyes adataik bizton-
sága volt, attól nem tartanak, 
hogy az á l lam megf igye l i 
őket, az viszont már sokakat 
aggaszt, hogy yállalatok él-
nek vissza az adataikkal. 

Betörtek 
DM-információ 

Hackerek törtek be a Mic-
rosoft rendszerébe, és elkép-
zelhető, hogy forráskódok bir-
tokába jutottak. A támadást 
szerdán fedezték fel a cég szá-
mítógépbiztonsági szakembe-
rei, az ügyben a cég az FBI-jal 
közösen nyomoz. 

Az oldal az Oktatási Mi-
nisztér ium támogatásáva l 
k é s z ü l t . S z e r k e s z t e t t e : 
Keczer Gabriella 

Munkatársunktól 
Grafikonunk a szegedi 

Medikémia különféle típusú 
hajtógázokka! működő, illetve 
hajtógáz nélküli aeroszolos 
termékeinek mennyiségét mu-
tatja. Az adatokból egyér-
telműen kiderül, hogy a hajtó-
gáz nélkül, azaz mechaniku-
san működő, pumpás termé-
kekből elenyészően keveset 
igényel a piac, jóllehet a cég 
alternatív megoldásként jó né-
hány termékből ilyet is kínál. 
Ez azt mutatja, hogy a gazda-
ságossági és kényelmi szem-
pontok egyelőre fontosabbak 
a környezetre gyakorolt hatás-
nál. A környezetkárosító ne-
hézfreon-hajtógázas termékek 
mennyisége 1988-tól kezdve 
folyamatosan csökkent, mára 
megszűnt, helyüket először a 
széndioxiddal, majd 1989-től 
a propán-butánnal működő 
szórópalackok vették át. 
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Aeroszolok mennyiségének változása 
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Az üzleti élet díja 
Munkatársunktól 

A Hungárián Business 
Leaders Forum (Magyar 
Üzleti Vezetők Fóruma) 
a l a p v e t ő cé l ja , hogy 
elősegítse a társadalmi 
felelősséget vállaló üzleti 
magatartást, mely egya-
ránt hasznos a társada-
lom és az üzleti világ szá-
mára. Ennek a szemlélet-
nek fontos része a kör-
nyezetvédelem. Ebből a 
gondolatbó l k i i n d u l v a 
alapította meg a Hungári-
án Business Leaders Fo-
rum az „Üzleti Elet a Kör-
nyezetért" Környezetvé-
delmi Dijat. 

A díj megalapításával nö-
velni kívánják a vállalatve-
zetők környezetvédelemmel 
kapcsolatos affinitását. A nyílt 
pályázati kiírásban meghirde-
tett díj azon szervezetnek ítél-
hető oda. melynek a környezet-
védelem iránti elkötelezettsége 
kimagasló és tevékenységéhez 
viszonyított környezetvédelmi 
teljesítménye példamutató mér-
tékű. A díjra olyan szervezetek 
pályázhatnak, melyek legalább 
egy éve folytatják tevékenysé-
güket, és rendelkeznek vállalati 
környezeti filozófiával, straté-
giával vagy politikával. A vál-
lalatok előző évi környezetvé-
delmi programjukkal pályáz-

hatnak, vagy az alábbi négy ka-
tegóriában mutathatják be elért 
eredményeiket és jövőbeni ter-
veiket: tanúsított környezetköz-
pontú irányítási rendszer be-
mutatása; számszerűsített je-
lentés a környezetre káros 
anyagok fajtáiról és nagyságá-
ról, a felhalmozódott veszélyes 
hulladékról, a régebbi talaj 
kontaminációk nagyságáról, 
előző két év bírságairól, a kör-
nyezeti elemek (vfz, energia) 
felhasználásáról; történt-e tech-
nológiai vagy termék jellegű 
fejlesztés, mely mérhető kör-
nyezeti és gazdasági előnyöket 
biztosított a szervezet számára; 
történt-e proaktfv tevékenység, 
például oktatás, mely a helyi 
környezet javítását vagy a kör-
nyezettudatos gondolkodásmó-
dot elősegítette. 

A pályázatokat egy öt főből 
álló zsűri értékeli, melynek 
tagjai: Dr. Rédey Ákos (Vesz-
prémi Egyetem). Ferjancsfk 
Zsombor (Denkstatt), Reiniger 
Róbert (Deloitte and Touche), 
Nemesek Tibor (TVK). Ligeti 
György CICI). A díjat 2001-
ben (télik oda először, azt Ni-
gel Thorpe, az Egyesült Ki-
rályság magyarországi nagy-
követe fogja átadni a nyertes 
szervezetnek. 

További információ: Nem-
esek Tibor, Tiszai Vegyi Kom-
binát, telefon: 06-49-322-928. 

Technológiai park 
a laktanyában 

Szeged v á r o s a és az 
igyetem közös társaságot 
ioz létre ipari, technológi-
ai és innovációs park ki-
alakítására az Othalmi úti 
ralt szovjet laktanya terü-
etén. Egy szegedi cég már 
dolgozik a fejlesztési ter-
vek kidolgozásán, és úgy 
lűnik, pénzügyi befektetőt 
is sikerült találni. 

Az állami tulajdonban lévő 
Othalmi úti volt szovjet lakta-
nya területének kezelői jogát a 
rendszervál tás után kapták 
meg a szegedi felsőoktatási in-
tézmények. Egy rövid ideig az 
volt elképzelés, hogy a terüle-
ten egyetemi campust alakíta-
nak ki. Amikor ezt a gondola-
tot e lvete t ték, a város é s a 
felsőoktatási intézmények ab-
ban állapodtak meg, hogy az 
egyetem belterületi ingatlano-
kat kap a várostól a laktanya 
területéért. Később kiderült, 
hogy a város nemigen tud 
olyan ingatlanokat felajánlani 
az egyetemnek, amelyeket az 
valóban hasznosítani tud, a 
laktanya kezelői joga pedig 
nem igazán forgalomképes. 
Ezért a város jelenlegi irányítói 
és az egyetem vezetése új tár-
gyalásokat kezdtek a lehetsé-
ges megoldásokról. Az egyez-
tetések során új koncepció szü-
letett, melynek értelmében a 
város és az egyetem közösen 
hoznának léire egy ipari, tech-
nológiai és innovációs parkot a 
volt szovjet laktanya 120 hek-
táros területének egy részén. 
Ezen belül tudományos kuta-
tás-fejlesztési központot, inku-
bátorházat, és más olyan léte-

sítményeket alakítanának ki, 
ahol hasznosíthatnák a térség 
tudományos potenciálját, és 
ösztönözni tudnák, hogy minél 
több, magasan kvalifikált mun-
kaerőt foglalkoztató, fejlett 
technológia települjön Szeged-
re. Ezt az elképzelést rögzítet-
ték a közgyűlés által jóváha-
gyott városrendezési tervben, 
és elvben jóváhagyta a Szegedi 
Tudományegyetem (SZTE) 
Tanácsa is. 

Tímár László alpolgármes-
tertől megtudtuk, az elképzelé-
sek szerint a város és az egye-
tem közös, 50-50 százalékos 
tulajdonú, vélhetően közhasz-
nú társaságot hozna létre a pro-
jekt megvalósítására és az ipa-
ri, technológiai és innovációs 
park üzemeltetésére. A város 
megbízta a szegedi Lasercon-
sult nevű céget a fejlesztési ter-
vek kidolgozásával. A munka 
elkezdődött, és ha a tanulmá-
nyok elkészülnek, az egyetem-
mel való egyeztetés után kerül-
het sor a szerződéskötésre a 
város és a SZTE között. Köz-
ben a város pénzügyi befektető 
után nézett, és elképzelhető, 
hogy a MédiaMarkt beruházást 
finanszírozó német pénzügyi 
csoport , a LEG beszállna a 
technológiai park infrastruktú-
rájának létrehozásába, és köz-
reműködne ipari befektetők to-
borzásában is. Ahhoz azonban, 
hogy a város és az egyetem kö-
zös elképzelései megvalósulja-
nak, meg kell változtatni egy 
kormányhatározatot, hogy a 
laktanya kezelői joga az egye-
temtől a közös társasághoz ke-
rüljön. 

K. G. 

Hajtógázfejlesztés a Medikémiánál 

Szellem a palackban 

Az öthalmi úti volt szovjet laktanya hasznosítására 
új elképzelés született. (Fotó: Schmidt Andrea) 

Ta lán nincs is o l y a n 
ember manapság, aki ne 
h a s z n á l n a aeroszo l t ; a 
hajlakktól a festékeken 
át a jégoldóig igen széles 
a palackból szórható ve-
gyi a n y a g o k palettá ja . 
Azt is sokan tudják: kör-
nyezetünk és biztonsá-
gunk szempontjából nem 
mindegy, milyen hajtó-
gázzal működik az aero-
szol. A freon ózonkárosí-
tó, a széndioxid korróziót 
okoz, a propán-bután pe-
dig robbanásveszélyes. A 
szakemberek ezért folya-
m a t o s a n d o l g o z n a k a 
hajtógázok fejlesztésén -
a szeged i Med ikémiá-
nál is. 

Talán nincs is olyan ember 
manapság, aki ne használna 
aeroszolt; a hajlakktól a festé-
keken át a jégoldóig igen szé-
les a palackból szórható vegyi 
anyagok palettája. Azt is so-
kan tudják: környezetünk vé-
de lme s z e m p o n t j á b ó l nem 
mindegy, hogyan kerül ki a 
hatóanyag a palackból, azaz, 
hajtógázzal működik-e az ae-
roszol, és ha igen, milyennel. 
A nyolcvanas évekig világ-
szerte használt freonról kide-
rült, komolyan károsl t ja az 
ózonréteget, ezért használatát 
a Mont rea l i Egyezmény -
melyhez Magya ro r szág is 
csatlakozott - korlátozta. Az 
új technológiák környezetkí-
mélőbbek ugyan, de megvan a 
hátrányuk is. A szegedi Medi-
kémia hajtógáz-fejlesztéseiről, 
az egyes megoldások előnye-
iről és hátrányairól Horváth 
László műszaki fejlesztési és 
minőségbiztosítási igazgató-
val beszélgettünk. 

Az aeroszolok azért nép-
szerűek a fogyasztók körében, 
mert kezelésük egyszerű, ké-
nyelmes, biztonságos és taka-
rékos. Egészen biztos, hogy -
ahogyan eddig - előállításuk 
és felhasználásuk a jövőben is 
növekszik majd. A termékfej-
lesztés egyik kulcskérdése a 

és Tolcovics Tibor üzemvezető az aeroszolüzemben. Nem csak a hatóanyagot, 
a hajtógázt is fejleszteni kell. (Fotó: Schmidt Andrea) 

Horváth László igazgató 

megfelelő hatóanyag-összeté-
tel mel le t t a ha j tógáz . A 
nyolcvanas évek végéig a Me-
dikémia is freont használt erre 
a célra, hiszen környezetkáro-
sító hatását addig nem ismer-
tük, előnyeit azonban igen. A 
freon igen stabil belső nyomá-
sú, színtelen, szagtalan, nem 
mérgező vagy irritáló, jó oldó-
képességű, és nem tűzveszé-
lyes - mindez nem áll teljes 
mértékben az újabban alkal-
mazott hajtógázokra. 

A Medikémia már a Mont-
reali Egyezmény előtt kísérle-
tezett más anyagokkal is, mert 
a freont importálni kellett , 
ezért számunkra drága volt. A 
nyolcvanas évek elejétől hasz-
náljuk a széndioxidot (C02) 
is, ami korlátlanul áll rendel-
kezésre, a környezetre nincs 
káros hatással, olcsó, takaré-
kos, nem tűzveszélyes, és ala-

csony hőmérsékleten optimá-
lis nyomást biztosít. A széndi-
oxiddal kapcsolatban azonban 
felmerült egy új probléma, a 
korróziós hatás. Ennek kikü-
szöbölésére a Medikémia úgy-
nevezett korróziós inhibitoro-
kat fej lesztet t ki, szabadal-
maztatott és állított elő - ezek 
a vegyületek gátolják a korró-
ziót . A szénd iox id ezzel 
együtt sem felel meg minden 
felhasználási területen. A fes-
tékeknél például olyan speciá-
lis szórásképet kell elérni, ami 
széndioxid-hajtógázzal nem 
valósítható meg. A széndioxid 
hajtógáz nem ad stabil és fi-
nom permetezésű szóráské-
pet, és nincs oldó és hígító ha-
tása sem. 

Ezért kezdett el 1988-ban 
propán-butánt (PB) alkalmaz-
ni a Medikémia, először úgy-
nevezett technikai, majd koz-

metikai, azaz szagtalanított 
formában. A PB hajtógázok 
előnye a stabil belső nyomás, 
a jó oldóképesség, emellett 
könnyen lebomlanak a kör-
nyezetben, olcsók, nem mér-
gezőek és nagy mennyiségben 
rendelkezésre állnak. Hátrá-
nyuk viszont, hogy szagmen-
tesítést igényelnek és fokozot-
tan tűz- és robbanásveszélye-
sek. Tekintettel arra, hogy úgy 
a széndioxid mint a propán-
bután környezetkímélőbb a 
freonnál, vannak előnyeik, de 
hátrányaik is, a Medikémia a 
jövőben e két fé le ha j tógáz 
kombinációira helyezi a hang-
súlyt: olyan keverékkel kísér-
leteznek, amelyekben jobban 
érvényesülnek az előnyös tu-
l a j d o n s á g o k . Meg je l en t ek 
újabb anyagok is, a dimetil-
éter és a könnyűfreonnak szá-
mító freon 134a, melyek haj-

tógázként történő alkalmazása 
szintén nagyobb teret kaphat a 
jövőben. 

Környezetvédelmi szem-
pontból természetesen a hajtó-
gáz nélküli aeroszolok a leg-
ideálisabbak - a Medikémia 
kínálatában ezek is szerepel-
nek - , ám ezeket, mint mellé-
kelt grafikonunk is mutatja, 
nemigen fogadja el a piac. A 
hajtógáz nélküli aeroszolok 
ugyanis kevésbé takarékosak, 
érezhetően drágábbak, a ható-
anyag kiszórása nehézkesebb, 
finom permet előállítása bo-
nyolultabb. A biztonsági kö-
vetelmények, a környezetvé-
delmi szempontok, a használ-
hatóság és a gazdaságosság 
tehát egyaránt szerepet játszik 
a fogyasztók döntésében, így 
a hajtógázfejlesztésben is. 

Keczer Gabr ie l la 


